
 المستخلص : 

  1815 - 1757هـ / 1230 - 1170)  حياته ودوره في عهد الدولة السعودية الأولى بخروش بن علاس

 م (

, وهو من أهم الرجال الذين برزوا في الدولة  على شخصية بخروش بن علاسفي هذا البحث    جرى التركيز  

 تالسعودية الأولى فقد كان يترأس قومه في بلاد زهران, وشارك في صد  
ً
حت لواء  حملات محمد علي باشا, منضما

 بهم في الدفاع عن أرضه,  ويعتبر بخروش بن    الدولة الحديثة, حيث كلفه
ً
عثمان المضايفي بقيادة قومه مشاركا

علاس أحد أشهر رجال الحرب الى جانب العديد من رؤساء القبائل الموالية, حيث ذاع صيته بعد وصول حملات  

 الجزيرة العربية .  محمد علي باشا الى جنوب  

ويحظى موضوع هذه الدراسة بأهمية خاصة في التاريخ السعودي, وقد اعتمدت الدراسة على المنهج  

 الوصفي والتحليلي, بإعتمادها على الوثائق والمصادر والمراجع العربية والمترجمة.  

  
ً
إلى مقدمة, وتمهيد, وفصلين وفقا المنهجية  الناحية  الدراسة من  في  وقد قسمت هذه  الزمني  للترتيب 

وفي التمهيد تناولت أوضاع منطقة الباحة في عهد الدولة السعودية  حياة بخروش بن علاس, ثم خاتمة وملاحق,  

الدولة  عن  الفصل الأول    تحدث و   ودور الأشراف في الحرب السعودية العثمانية .,  الأولى, وظهور الدعوة الإصلاحية

( الأحداث  مسرح  بن علاس على  الأولى وظهور بخروش  /  1218  –  1157السعودية  وأما  م(1803  –  1744هـ   ,

؛ إذ تحدث عن مواجهات  م (1815هـ /1230المواجهات الحربية مع قوات محمد علي باشا )  تناول ف  الفصل الثاني

من الطائف ومايليها من المناطق الجنوبية  بخروش بن علاس في حربه الى وفاته بإستيلاء قوات محمد علي ابتداء 

حين   وفي  الدراسة,  إليها  توصلت  التي  النتائج  أهم  الخاتمة  ورصدت  بالقنفذة,  انتهاء  الأولى  السعودية  للدولة 

 اشتملت الملاحق على وثيقة غير منشورة وصور تخص هذه الدراسة.

  



Abstract : 

Bakrosh bin Alas his life and role in the era of the first Saudi state (1170 - 

1230 AH / 1757-1815 AD) 

The focus of this research was on the identification of Bakhroush ibn 

Allas, one of the most important men who emerged in the first Saudi state, he 

headed his people in the country of Zahran, and participated in repelling the 

campaigns of Muhammad Ali Pasha, joining under the banner of the modern 

state, where he commissioned Uthman al-Mudhaifi to lead his people and 

participated in the defense of his region, and Bakhroush bin Allas is considered 

one of the most famous men of war along with many heads of loyal tribes,  It 

became famous after the arrival of the campaigns of Muhammad Ali Pasha to 

southern Arabia. 

The topic of this study is of particular importance in Saudi history. The 

study is based on the descriptive and analytical curriculum, based on Arabic 

and translated documents, sources and references . 

This study was systematically divided into an introduction, a prelude, two 

chapters according to the chronological order in the life of Bakhrush Ben Allas, 

and then a conclusion and annexes, and in the preamble dealt with the 

conditions of the patio area under the first Saudi state, the emergence of the 

reform call, and the role of the supervisors in the Saudi-Ottoman war. The first 

chapter dealt with the first Saudi State and the appearance of Bakhrush bin 

Allas on the scene of events (1157-1218 H/1744-1803 M). The second chapter 

dealt with war confrontations with the forces of Muhammad Ali Basha (1230 

H/1815 M); He spoke of the confrontations with Bakhrush bin Allas in his war 

to his death by seizing the forces of Muhammad Ali from Taif and the following 

from the southern regions of the first Saudi State to the end of the AlQunfudhah 

. the conclusion monitored the most important findings of the study, while the 

supplements included an unpublished document and photographs of this study. 

 

 


